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سفیر و نماینده دائم ایران در سازمان 
ملل با بیان اینکه تحریم ها از دسترسی 
به محصولات پزشکی، فناوری و همکاری 
با موسسات مالی بین المللی جلوگیری 
می کند، خواستار برچیده شدن سریع 
به  مجید  تخت روانچی  شد.  تحریم ها 
پیشرفت های صورت گرفته در ایران در 
حوزه وضعیت بهداشت و سلامت بیماران 
و افراد در معرض ایدز و اچ. آی. وی از 
جمله جلوگیری از انتقال بیماری از مادر 
به کودک و کاهش آسیب های ناشی از آن 
اشاره کرد. دیپلمات ارشد ایران گفت: ایران 
با وجود پیشرفت قابل توجه در این زمینه، 
همچنان از تحریم های ظالمانه یکجانبه 
ایالات متحده که مغایر با اهداف و اصول 
منشور سازمان ملل و قوانین بین المللی 
و هنجارهای اساسی روابط بین الملل 
است، رنج می برد. تخت روانچی توضیح 
داد: تحریم های غیرقانونی باعث کاهش 
منابع عمومی و خصوصی اختصاص یافته 
برای پیشگیری و درمان ایدز و اچ.آی.وی 
شده و تأثیر منفی بر سیستم های بهداشتی 
گذاشته و از دسترسی به محصولات 
پزشکی و همچنین فناوری و مشارکت های 
مقرون به صرفه از جمله با موسسات مالی 

بین المللی جلوگیری می کند.

 رئیسی از وزرای موفق 
استفاده کند

عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران 
گفت: رئیسی برای تشکیل کابینه کارآمد 
از وزرای موفق دولت های پیشین استفاده 
کرد: اظهار  نمازی  محمد  علی   کند. 

در انتخاب اعضای کابینه باید توجه زیادی 
به سابقه عملکرد افراد داشت و بهترین 
معیار برای انتخاب، سابقه و تجربه عملکرد 
موفق آنهاست. در واقع کسی باید انتخاب 
شود که کارنامه موفقی داشته باشد. وی 
ادامه داد: اعضای کابینه باید تخصص  
مسئولیتی که می پذیرند را داشته باشند 
و شجاعت داشته و اهل ریسک باشند. 
مردمدار باشند و همچنین بتوانند از تمام 
ظرفیت همکاران خود استفاده کنند 
و آنها را به طور جدی پای کار بیاورد و 
زمینه  بروز نظرات آنها را تهیه کنند. 
اعضای کابینه باید مدیریتی قوی داشته 
باشند، سازماندهی را بلد باشند و بتوانند 
از امکانات کم بهره برداری حداکثری 
داشته باشند. از سویی توانایی همکاری 
و سازگاری با مدیران سایر بخش ها را دارا 
باشند. این فعال سیاسی در ادامه تصریح 
کرد: اگر رئیسی به شعار فراجناحی واقعا 
پایبند است، باید از مدیران باتجربه و 
متخصص استفاده کند که اصولگرایان در 
این زمینه دست پری ندارند، زیرا کمتر در 
امور اجرایی بوده اند؛ بنابراین باید به سمت 
انتخاب وزرای موفق دولت های قبل برود.

دولت باید مشکلات برقی را 
شفاف به مردم اعلام کند 

معاون وزیر نیروی دولت اصلاحات 
گفت: درآمد حاصل از فروش برق به 
همسایگان باید به وزارت نیرو بازگردد و 
در صنعت برق هزینه شود، اما به جای آن 
به وزارت بهداشت رفته تا بتواند واکسن 
وارد کند که در نتیجه امروز هم در واکسن 
و هم در برق به صورت همزمان مشکل 
داریم. جواد امام خاطرنشان کرد: دولت 
باید چندین مساله را به صورت شفاف و 
روشن برای مردم تشریح کند تا همه مردم 
در جریان عوامل مشکلات امروز صنعت 
برق کشور قرار بگیرند؛ اینکه چندین هزار 
مرکز استخراج رمز ارز در کشور در این 
وضعیت وجود دارد باید مشخص شود این 
مراکز توسط چه کسانی پشتیبانی و اداره 
می شود و اسامی آنها باید به طور مشخص 
اعلام شود. مساله دیگر منابع حاصل از 
فروش نیروگاه ها و شرکت های وزارت 
نیرو در کجا مصرف شده است. موضوع 
بعدی این است که منابع فروش برق به 
کشورهای همسایه چرا به جای مصرف 
در صنعت برق به وزارت بهداشت داده 
شده است. همچنین میزان سرمایه گذاری 
در سال های پردرآمد فروش نفت در 
زیرساخت ها چرا تعطیل بوده است و 
تحریم چه میزان در این شرایط تاثیر 

داشته است.

سـرمقــاله

که  است  این  گفت  می توان  تسامح  اندکی  با  که  آنچه 
محافظه کاران  بیشتر   78 سال  در  البته  که  اصولگرا  جریان 
یا جناح راست نام داشتند، نه در آن سال و نه امروز که بیست 
گذشته،  دانشگاه  کوی  به  حمله  واقعه  آن  از  سال  دو  و 
با را  خودشان  تکلیف  که  نخواستند  یا  نتوانستند   هیچ وقت 

18 تیر روشن کنند. اصولگرایان نه تنها با 18 تیر بلکه اساسا نخواستند 
که تکلیف خود را با جنبش دانشجویی مشخص کنند. اگر بخشی از 
جنبش و تحرکات دانشجویی در تایید سیاست های اصولگرا باشد، 
به شدت آنها را تشویق و ترغیب می کنند و آفرین به دانشجویانی 
می گویند که ضمن تحصیل به تعهد و رسالت اجتماعی خود نیز 
پایبند هستند، اما اگر فعالیت ها، موضع گیری ها و تشکل های مستقل 
دانشجویی چندان باب طبع اصولگرایان نباشد، ترامپت را به شکل 
دیگری می نوازند و می گویند: جنبش دانشجویی نباید تحت تاثیر 
احزاب و تشکل های بیرون از دانشگاه قرار گیرد و باید مستقل باشد. 
این دوگانگی ریشه این واقعیت است که اصولگرایان هرگز نتوانستند 
مشخص کنند که بالاخره جنبش دانشجویی را می پذیرند یا این 
جنبش ها تا نقطه  ای برایشان قابل پذیرش و احترام است که از آنان 
طرفداری کنند، اما اگر این یا آن تشکل دانشجویی خیلی به ساز 
اصولگرایان حرکت نکنند یا حتی بدتر، از اصولگرایان انتقاد کنند 
و سیاست های آنان را زیر سوال برند، متهم می شوند که چرا در 
سیاست دخالت می کنند؟ آنچه هم که مربوط به 18 تیر می شود 
تنها این ملاحظه کلی نیست بلکه واقعیت آن است که مسئولان 
در کل نتوانستند توضیح واقع بینانه در خصوص آنچه در آن نیمه 
شب اتفاق افتاد، ارائه دهد. واقعیت آن است که صدها نفر به عنوان 
لباس شخصی به علاوه یک نیروی انتظامی که تا قبل از آن شب 
کسی نام او را نشنیده بود به اسم نیروی ویژه دست به کار شد و در 
حقیقت دانشجویان را آنچنان مورد ضرب و شتم قرار داده بودند که 
نمی شد باور کرد چنین واقعه ای اتفاق افتاده است؛ البته آن ضرب و 
شتم بعدا منجر به برکناری فرمانده انتظامی تهران بزرگ شد. اگرچه 
آقای خاتمی داغ دیگری بر دل دانشجویان نهاد و از آن فرمانده تقدیر 
کرد، سوال دیگری که مطرح شد آن است که آیا درست بود فرمانده 
نظامی پایتخت کشور یک جوان تند و احساساتی سی ساله باشد؟ 
آیا نباید فردی جا افتاده تر و پخته تر فرمانده نظامی تهران بزرگ 
می بود؟ سال بعد هم فرمانده نظامی تهران بزرگ، سردار مرتضی 
طلایی، زمانی که دانشجویان می خواستند سالگرد این واقعه را 
گرامی بدارند، اولین کاری که به عنوان فرمانده نیروی انتظامی انجام 
داد آن بود که مقدار زیادی اتوبوس و سایر وسایط نقلیه را فراهم کرد 
و اجازه نداد لباس شخصی ها حتی به کوی دانشگاه نزدیک شوند، 
 چه رسد به اینکه اجازه حمله داشته باشند. در حالی که در شب

 18 تیر فرماندهان نیروی انتظامی گویی نمی دیدند که صدها لباس 
شخصی با پنجه بوکس و سایر سلاح های سرد به دانشجویان حمله 
می کنند. آنها به کسانی حمله می کردند که چند سال دیگر پزشک، 

مهندس، قاضی و دبیر نظام اجتماعی ما می شدند.

یادی از 18 تیر

یـــادداشت

تصور چندان روشنی از طالبان در ایران نیست؛ چرا که مردم 
افغانستان را براساس جمعیت غیرپشتون قضاوت می کنند. طالبان 
یک پشتوانه قوی قومی دارد. اکثر جمعیت پشتون که حدود 60 
میلیون از افغانستان را تشکیل می دهند، تفکر طالبانی و دیدگاه های 
فقهی دیوبندی را قبول دارند. طالبان حتی به گروه های قومی 
غیرپشتون هم نفوذ کرده است؛ بنابراین، این برداشت که طالبان 
پایگاه اجتماعی ندارند با واقعیت ها همخوانی ندارد. در خصوص 
جایگاه طالبان در آینده افغانستان هم باید گفت که طالبان در حال 
تحمیل خود به افغانستان و قدرت آینده از نظر نظامی هستند. در 
نتیجه قدرت آینده حتی اگر کاملا در دست طالبان نباشد، بیشترین 
سهم به آنها اختصاص خواهد داشت. طالبان اگر به شراکت دیگران در 
قدرت رضایت دهند معمولا سعی می کنند با گروه ها ی قومی تاجیک، 
ازبک و شیعه  مذهب های هزاره به نوعی تعامل کنند که تا زمانی که 
قدرت را به طور کامل تصرف نکرده است از آنها واکنش سخت نظامی 
نگیرد. طالبان به لحاظ ایدئولوژیکی از دو خصلت برخوردار است؛ یکی 
انحصارطلبی ایدئولوژیک با توجه به برداشتی که طالبان از اسلام دارند 
و آن را ناب ترین می دانند و دیگر برداشت ها را تایید نمی کنند و دوم 
اینکه به لحاظ قومی هم انحصارطلب هستند، چون قومیت پشتون 
از سال 1747 پس از مرگ نادرشاه و در سیصد سال گذشته تقریبا 
همواره در انواع مختلف حاکمیت، در افغانستان حاکم بوده اند و حالا به 
قومیت های دیگر اجازه رسیدن به قدرت نمی دهند. طالبان تجربیاتی 
نیز در این سال ها به دست آورده اند و می دانند که باقی قومیت ها را باید 
به حساب آورند. شاید یک قدرت متوازن قومی مذهبی در افغانستان 
اتفاقی واقع بینانه تر باشد، چراکه اگر طالبان به دنبال انحصار قدرت 
بروند و از نظر نظامی برای بةدست آوردن آن تلاش کنند، جنگ داخلی 
در خواهد گرفت و آینده جنگ داخلی هم مشخص نخواهد بود و حتی 
شاید افغانستان دچار تجزیه شود. نیروهای ناتو هم دریافتند که راه حل 
نظامی را نمی توان در افغانستان یافت و با خروج خود به دنبال راه حل 
سیاسی بودند. در واقع آمریکا در افغانستان هم مانند ویتنام با شکست 
خارج شد، اما با این تفاوت که شکست را در افغانستان نپذیرفت. 
بایدن در این زمینه خط ترامپ را ادامه داده است و برای تلفات کمتر 
و عدم شکست نظامی راه میانه را پیش گرفت و آبرومندانه از کشور 
خارج شدند. آنها شکست خورده اند حتی اگر آقای بایدن انکار کند که 
برای دولت سازی و ملت سازی وارد افغانستان شده است و آن طور در 
حرف های خود بگوید که تنها برای کشتن بن   لادن به افغانستان رفته 
بودیم و خواسته های خود را محدود کنند. این همان اعتراف به شکست 
است که می گویند دولت و ملت سازی برای مردم افغانستان است و 
در حیطه اختیارات ما نیست. از طرفی اساسا هدف آمریکا مدیریت 
بحران افغانستان بوده و نه از بین بردن طالبان چون اگر می خواستند 
طالبان یا القاعده را به طور کامل از بین ببرند، فضا را باز نمی گذاشتند 
تا آنها به راحتی از مرز بگذرند و در پاکستان پناه بگیرند. آمریکاییان از 
ابتدا می خواستند که با طالبان مماشات کنند تا آنها از افغانستان خارج 
شوند و همه کشته نشوند. کارهای اخیر آنها مثل مذاکره با پاکستان 
و ازبکستان برای کسب چند پایگاه نظامی هم نوعی مدیریت بحران 
است، اما از خارج افغانستان. این برداشت از نیت آمریکا از توافق با 
طالبان در جهت ایجاد تنش و مشکل برای همسایگان افغانستان و 
رقبای آمریکا در منطقه دور از ذهن نیست؛ چراکه ممکن است در 
آینده افغانستان نیروهای رادیکال مثل داعش، طالبان یا القاعده پایگاه 

بگیرند، رشد کنند و در نهایت رقبای آمریکا را مورد حمله قرار دهند.

طالبان، قدرت را تقسیم نمی کند

 پیام تسلیت رهبر انقلاب
برای درگذشت احمد جبرئیل

رهبر انقلاب در پیامی درگذشت مبــارزخستگی ناپذیر 
آقــای احمـــد جبـــرئیــل )دبیرکـــل جبـــــهه 
مردمــی برای آزادی فلسطیــــن( را تسلیت گفتند. 
 متن پیـــام مقـــام معظــم رهبـــری به این شرح است: 
بسم ا... الرحمن الرحیم  درگذشت مبارز خستگی ناپذیر 
آقای احمد جبرئیل را به ملت فلسطین و همه مجاهدان 
و فعالان عرصه  پر شور مبارزات فلسطین و همه  عناصر 
مقاومت در منطقـه  غــرب آســیا و به بازمانـدگان او 
تسلیت عرض مـی کنم. این مرد شجاع و پر تلاش عمر 
خود را به مبارزه برای میهن مغصوب و مظلوم خود 
گــذراند. از خداوند برای او پاداشــی جزیل مــی طلبم 
 و رحمــت و مغفــرت الهی را بـــرای او مسألت می کنم. 
سیدعلی خامنه ای ۲۷ ذی القعده 144۲، 1۷ تیر 1400.

 تسلیت روحانی 
برای درگذشت احمد جبرئیل

رئیس جمهوری در پیامی با تسلیت درگذشت مرحوم 
احمد جبرئیل دبیرکل فقید جبهه خلق برای آزادی 
فلسطین، وی را شخصیتی مبارز دانست که تمام عمر 
شریف خود را با اخلاص وقف دفاع از آرمان والای ملت 
مظلوم فلسطین و تقویت جبهه مقاومت کرد. در پیام 
 تسلیت حسن روحانی رئیس جمهوری آمده است: 
در گذشت مجاهد خستگی ناپذیر، مرحوم احمد جبرئیل 
دبیرکل فقید جبهه خلق برای آزادی فلسطین، موجب 
تاثر و تالم خاطر شد. اینجانب این ضایعه را به ملت 
فلسطین و خانواده گرامی آن مجاهد تسلیت می گویم و از 
درگاه خداوند بزرگ برای ایشان علو درجات مسالت دارم.

 آمریکا نگران
 اتمام فرصت احیای برجام 

وبگاه »بلومبرگ« به نقل از منبعی مطلع به مواضع 
تیم مذاکره کننده آمریکایی در وین، گزارش داد که 
اعضای این تیم نگران هستند فرصت برای احیای برجام 
 رو به پایان باشد. این منبع - که نام و مقامش ذکر نشد-

به بلومبرگ گفت از نظر دولت دموکرات آمریکا، توافق 
هسته ای ایران به رغم نواقصی که دارد، همچنان قدرتمند 
است و بازگشت به این توافق در زمان کنونی می تواند 
فواید عدم اشاعه داشته باشد. این پایگاه خبری همچنین 
به نقل از »کِلسی داوِنپورت« مدیر بخش عدم اشاعه در 
سازمان آمریکایی »انجمن کنترل تسلیحاتی« نوشت: 
»هرچه ایران دانش هسته ای بیشتر کسب کند، مطمئن 
شدن از اینکه برجام همان سد قدیم در برابر تولید 

تسلیحات اتمی باقی می ماند، سخت تر می شود«.

هند دعوت ایران را پذیرفت
»ایندیا تودی« گزارش داد که دهلی نو درخواست 
تهران برای شرکت در مراسم تحلیف رئیس جمهور 
منتخب ایران را قبول کرده است. در دیدار میان 
جایشانکار، وزیر خارجه هند و سید ابراهیم رئیسی، 
رئیس جمهور منتخب ایران، از هند برای شرکت در 
مراسم تحلیف رئیس جمهور منتخب ایران دعوت به 
عمل آورده شد. حال ایندیا تودی گزارش می دهد که 
هند دعوت ایران برای شرکت در این مراسم را پذیرفته 
است.  به نوشته این پایگاه خبری، هنوز درخصوص اینکه 
چه کسی از سوی هند باید در این مراسم شرکت کند، 

تصمیم گیری نشده است.

 دور آتی مذاکرات وین 
مشخص نیست

سخنگوی وزارت خارجه آمریکا تاکید کرد که زمان 
برگزاری دور آتی گفت وگوهای وین برسر احیای برجام 
مشخص نیست. پرایس، در پاسخ به سوال خبرنگاری 
درخصوص  جدیدی  بروزرسانی  امروز  من  گفت: 
گفت وگوهای وین ندارم. ما دیروز در این خصوص 
صحبت کردیم. تاریخ دور هفتم مذاکرات همچنان اعلام 
نشده است. هیات ایرانی برای مشاوره در تهران است. 
آن ها تا بدین لحظه به هماهنگ کننده اتحادیه اروپا اطلاع 
نداده اند که کی برای دور بعدی مذاکرات آماده می شوند. 
بنابراین تاریخ دور هفتم هنوز تعیین نشده است و ما در 
موقعیتی نیستیم که بخواهیم درباره زمان برگزاری آن 
گمانه زنی کنیم. ما همچنین درخصوص فعالیت های 
کنونی هیات ایرانی و فرایند تصمیم گیری آن ها گمانه زنی 
نخواهیم کرد. وی ادامه داد: همانطور که می دانید، نماینده 
ویژه رابرت مالی و تیمش به اینجا بازگشته اند. کارهای 
زیادی وجود دارد که مالی و تیمش باید خارج از مذاکرات 
وین انجام دهند، بنابراین در وزارتخانه مشغول هستند. 
آن ها وزیر خارجه و دیگر مقامات عالی رتبه را در جریان 

خلاصه گفت وگوها گذاشتند.

درخواست اعمال تحریم علیه ایران 
پارلمان اروپا با صدور قطعنامه ای از شورای اروپا 
خواست تا تحریم هایی را علیه مقامات ایرانی اعمال 
کند. پارلمان اروپا در روز چهارشنبه قطعنامه ای را 
به تصویب رساند تا مطابق آن مقامات ایرانی که در 
بازداشت و اعدام اتباع اتحادیه اروپا دخیل بوده اند، 
تحریم شوند. پارلمان اروپا در این قطعنامه از شورای 
اروپا خواسته است تا تحریم های بیشتری را علیه افراد 
و نهادهایی در »بازداشت خودسرانه و صدور حکم اعدام 
برای اتباع اتحادیه اروپا« اعمال کند و دارایی های آنها 
مسدود سازد. به نوشته اورشلیم پست، چارلی ویمرز، 
نماینده سوئدی پارلمان اروپا از تلاش پارلمان اروپا 
برای اعمال تحریم علیه ایران ابراز خرسندی کرده 

است.

توقف تجارت مرزی ایران و افغانستان 
به دلیل  ایران  طبق اعلام مسئولان گمرک 
تحولات امروز افغانستان، تجارت ایران با این کشور 
 در مرز دوغارون و ماهیرود متوقف شده است. 
سید روح ا... لطیفی توضیح داد که متاثر از تحولات 
صورت گرفته در کشور افغانستان در اسلام قلعه 
ولایت هرات در نزدیک مرز مقابل دوغارون خراسان 
رضوی و بندر ابونصر فراهی در ولایت فراه افغانستان 
در مقابل مرز ماهیرود در خراسان جنوبی روند تجارت 
کشور با افغانستان متوقف شد .وی افزود: از تجار 
و بازرگانان درخواست می شود تا اطلاع ثانوی از 
ارسال محموله های تجاری به مرز های »دوغارون« و 
»ماهیرود« خودداری کنند. لطیفی گفت: مرز میلک 
در استان سیستان و بلوچستان شامل این محدودیت 

نیست و فعال است.

اخـــبار کوتاه

وزیــر امــور خارجه کشـورمان خطاب 
 به هیات های افغانستانی در تهران گفت: 
هر چه زودتر جنگ را پایان دهید و برای 
مردم افغانستان فرصت توسعه فراهم کنید. 
محمدجواد ظریف طــی سخنانی در نشست 
پایانی گفت وگو های بین الافغانی تهران که 
در محل دفتر مطالعات سیاسی و بین المللی 
وزارت امور خارجه برگزار شد، با تشکر از 
هر دو هیأت که در این گفت وگو ها صلح و 
راحتی و آسودگی مردم افغانستان را اولویت 
گفت وگو های خود قرار دادند، اظهار کرد: 
شجاعت در صلح مهمتر از شجاعت در جنگ 
است، زیرا برای صلح باید ایثار و گذشت 
داشت و از خواسته های حداکثری چشم 
پوشید و به خواسته های طرف دیگر توجه 
کرد، خصوصا در این گفت وگو ها که طرف 

دیگری وجود ندارد و هر دو طرف برادران 
هم و در جستجوی صلح و آرامش برای 
ملت افغانستان هستند. وزیر امور خارجه 
کشورمان در ادامه افزود: ملتی که 40 سال 
است در رنج و زحمت است حق دارد که 
مخالف جنگ باشد. آن چه از شما می خواهم 
این است که از این فرصت استفاده کنید و 
هر چه زودتر جنگ را در افغانستان پایان 
دهید و برای مردم افغانستان فرصت توسعه 
فراهم آورید. ظریف تأکید کرد: جمهوری 
اسلامی ایران همیشه آماده است تا به هر 
صورت که مایل باشید ادامه گفت وگو های 
شما را تسهیل کند. گفتنی است در نشست 
پایانی گفت وگو ها قبل از سخنرانی وزیر 
خارجه، »یونس قانونی« به نمایندگی از 
هیأت جمهوریت و »عباس استانکزی« به 

نمایندگی از هیأت طالبان نظرات خود را 
درباره نشست تهران بیان و در اظهارات خود 
از جمع بندی طرف مقابل از گفت وگو های 
صلح حمایت کردند. گفتنی اســت طرفین 
شرکت کننده در نشــست بیــن الافغانی 
صلح که روز های چهــارشنبه و پنجشنبه 
16 و 17 تیرماه 1400 در تهران برگزار 
شد، بیانیه ای شامل 6 بند صادر کردند. 
نشست گفت وگو های بین الافغانی با حضور 
نمایندگان دولت افغانستان، شخصیت های 
عالی سیاسی  و هیأت  عالی جمهوریت 
طالبان صبح دیروز )چهارشنبه( 16 تیرماه 
جاری به میزبانی جمهوری اسلامی ایران 
و با سخنرانی محمدجواد ظریف وزیر امور 
خارجه در محل وزارت امور خارجه در تهران 
افتتاح شد و روز پنج شنبه نیز در محل 

دفتر مطالعات سیاسی و بین المللی وزارت 
امور خارجه ادامه یافت. محمدجواد ظریف 
وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران 
طی سخنانی در مراسم افتتاحیه نشست 
مذکور ضمن اعلام آمادگی ایران برای کمک 
به روند گفت وگو ها بین جناح های افغانستان 
به منظور حل و فصل بحران های جاری در 
این کشور، بر تعهد جمهوری اسلامی برای 
کمک به توسعه همه جانبه افغانستان پس 
از برقراری صلح تاکید کرد. رئیس دستگاه 
دیپلماسی جمهوری اسلامی ایران دیشب 
نیز در توئیتی درباره این گفت وگو ها بار دیگر 
اعلام کرد که ایران در کنار برادران افغانستانی 
خود می ایستد. جمهوری اسلامی ایران که 
در سال های گذشته با حمایت های مادی و 
معنوی و پذیرایی از مهاجران افغانستانی، 
برادری خود را به همسایه شرقی ثابت کرده، 
این روز ها هم با نگرانی تحولات این کشور 
را دنبال کرده و در راستای برقراری صلح و 

آرامش در افغانستان در تلاش است.

وزیر امور خارجه ایران:

هر چه  زودتر جنگ افغانستان تمام شود

صادق زیباکلام
استاد دانشگاه

رئیس جمهور: 

در ماه های اخیر بورس نشاط پیدا کرده است 
  بورس در بلندمدت سود قابل ملاحظه ای دارد 

آرمان ملی: رئیس جمهور در هفتاد و نهمین پویش 
تدبیر و امید برای جهش تولید و در آیین افتتاح طرح های 
ملی صنعتی و معدنی در استان کرمان تلاش دولت یازدهم 
و دوازدهم را معطوف به توسعه و تعمیق بورس عنوان کرد 
و گفت: از ابتدای دولت یازدهم تصمیم دولت بر این بود تا 
کاری کنیم که شرکت های اقتصادی بزرگ دولتی را وارد 
بورس کنیم و مدیریت بنگاه ها در اختیار دولت نباشد. 
بخش بزرگی از این کار انجام گرفت، اما یک بخش بزرگی 
هم به خاطر مقاومت برخی دستگاه ها انجام نگرفت. معمولا 
دستگاه ها برای اینکه از پول و کاسبی فاصله بگیرند و جدا 
بشوند، مقاومت می کنند. وی همچنین در جلسه روسای 
کمیته های تخصصی ستاد ملی مقابله با کرونا با بیان اینکه 
قرارگاه عملیاتی ماموریت ویژه ای در زمینه نظارت بر حسن 
اجرای پروتکل های بهداشتی برعهده دارد، بر ضرورت 
ایجاد هماهنگی بین کمیته های تبلیغات و اطلاع رسانی، 
حمل و نقل و کمیته اقتصادی در این زمینه و کمک به 
افزایش سطح مراعات اصول بهداشتی در جامعه تاکید کرد. 

اهم اظهارات حسن روحانی از این قرار است:
 افتتاح منظم هر هفته طرح ها و پروژه های ملی کشور 
از ابتدای سال ۹۹ تاکنون، پیام روشن و مفهوم بسیار مهمی 
برای دوستان و دشمنان ما دارد. پیام این افتتاح ها این است 
که ملت ایران با استعداد بالای خود، استفاده از ظرفیت ها، 
بهره مندی از بانک ها، سرمایه گذاران و شرکت های سرمایه 
گذاری و استفاده درست و بهینه از امکانات کشور قادر است 
در شرایط سخت جنگ اقتصادی تولید و جهش تولید را 
پیش براند و شاهد افتتاح طرح های مهم و بزرگ ملی در 
کشور باشیم. با تکمیل شدن زنجیره فولاد در کشور امروز 

از خام فروشی این محصول به طور کامل فاصله گرفته ایم.
 دولت و ملت در کنار هم در سخت ترین شرایط، 
مهم ترین پروژه ها را به ثمر رساندند، اینکه برای اولین بار 
بعد از پیروزی انقلاب اسلامی یک مجتمع بزرگ فولادی 
را با طرح کوره بلند افتتاح می کنیم، نشان دهنده این 
است که مردم، جوانان، مهندسین و کارگران کشور برای 
سربلندی ایران عزیز لحظه ای درنگ نمی کنند و راه و مسیر 
خودشان را ادامه می دهند. در حین افتتاح طرح ها نکات 
قابل ملاحظه ای مطرح شد، یکی از نکات این بود که می شود 
سرمایه های خرد و کوچک مردم را کنار هم قرار داد و با 
مشارکت مردم یک طرح عظیم و بزرگ را به ثمر رساند و بعد 

هم آن را در فرابورس و بورس عرضه کرد. نکته دیگر این بود 
که یک طرح عظیم تولید فولاد در یک استان با ظرفیت 1/7 
افتتاح شد که تقریبا خودکفا هم هست. یعنی هم زنجیره اش 
را از سنگ آهن گرفته تا مراحل بعدی در استان تأمین 
می کند و هم برق و آب لازم را با تاسیس نیروگاه و توافق با 
شرکت آبفا و تصفیه فاضلاب تامین می کند. مشارکت مردم 
در اینگونه طرح ها بسیار مهم است. هر کسی در حد توان 

خودش باید بیاید و مشارکت کند.
 در دولت یازدهم و دوازدهم، بورس یک کار عظیم 
و بزرگی در کشور انجام داد، البته بازار سرمایه معمولا 
ریسک دارد و روند آن نوسانی است، اما در مجموع در این 
 ماه های اخیر باز هم بورس یک مقدار نشاط پیدا کرده است. 
از ابتدای دولت یازدهم تصمیم دولت بر این بود تا کاری 
کنیم که شرکت های اقتصادی بزرگ دولتی را وارد بورس 
کنیم و مدیریت بنگاه ها در اختیار دولت نباشد. بخش 
بزرگی از این کار انجام گرفت اما یک بخش بزرگی هم بخاطر 
مقاومت برخی دستگاه ها انجام نگرفت. معمولا دستگاه ها 
برای اینکه از پول و کاسبی فاصله بگیرند و جدا بشوند، 
مقاومت می کنند. امروز بورس یک بازار بسیار مهم است و 
در بلندمدت هم سود قابل ملاحظه ای دارد. سرمایه گذاری 
در بورس باید در یک زمان 10 ساله در نظر گرفته شود. اگر 
اینگونه نگاه کردیم، سرمایه گذاری در بورس حتی از سود 

بانکی و سکه و دلار هم بیشتر است.
 از طریق بورس توانستیم میلیون ها نفر از مردم را وارد 
کسب و کار جدیدی کنیم، امیدوارم با دقت هایی که در 
بورس انجام می گیرد و شورای عالی بورس انجام می دهد و 

مصوبات فراوانی که در ماه های اخیر درباره بورس داشتیم، 
تا پایان دولت بورس در مسیر درست خودش حرکت کند و 
دولت سیزدهم هم بتواند از این بازار به خوبی استفاده کند. 
این بازار می تواند حتی اعتبارات مالی سرمایه گذاری های 
بزرگ را تأمین کند. کنار بخش های بزرگ صنعتی، باید به 
مسأله فضای سبز هم توجه کنیم و آلودگی های احتمالی 
بخش های بزرگ صنعتی را با درختکاری جبران کنیم. نکته 
دیگر این است که اگر جایی، یک مجتمع بزرگ صنعتی 
احداث می شود، باید از جوان های همان منطقه، شهرستان 

و استان، حداکثر استفاده را ببرند.
 ممکن است اشکالاتی در فعالیت بانک ها باشد، اما در 
عین حال کارهای عظیم و بزرگی هم توسط بانک ها انجام 
می گیرد، نباید خدمات بانک ها را در آبادانی ایران فراموش 
کنیم. برای سرمایه گذاری های بزرگ یا باید بانک های 
داخلی و خارجی وارد شوند یا باید بازار سرمایه وارد شود یا 
صندوق توسعه که بدون اینها نمی شود سرمایه گذاری های 

عظیم و بزرگ را انجام داد.
 باید تمهیدات لازم برای تقویت نظارت ها از سوی 
دستگاه ها و نهادهای نظارتی و همچنین اطلاع رسانی 
بیشتر به مردم نسبت به عواقب خیز جدید بیماری و 
گسترده تر بودن آن در صورت رعایت نکردن نکات بهداشتی 
اندیشیده شود و برخورد قانونی با تخلفات در این زمینه 
با قاطعیت بیشتر صورت گیرد. به رغم مشکلات و موانع 
موجود با افزایش واردات واکسن خارجی و تقویت تولید 
واکسن داخلی، عملیات واکسیناسیون با سرعت بیشتری 

انجام گیرد.

روایت »آرمان ملي« از توصیه هاي مراجع به رئیسي در سفر به قم: 

اعتماد مردم را برگردانيد 
  امروز باید از همه ظرفیت های موجود برای بهبود وضعیت اقتصادی  مردم استفاده کرد 

آرمان ملی:  رئیس جمهور منتخب سیزدهمین دوره 
انتخابات ریاست جمهوری روز گذشته سفر یک روزه ای به 
شهر مقدس قم داشت که در این سفر ضمن زیارت حرم 
مطهر حضرت معصومه)س( با مراجع عظام تقلید دیدار و 
گفت وگو کرد.  سید ابراهیم رئیسی در این سفر با آیات عظام 
نوری همدانی، مکارم شیرازی، علوی گرگانی و سبحانی 
دیدار و گفت و گو کرد.  وی همچنین در جمع علما و فضلای 
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم نیز حضور یافته و سخنرانی 
کرد. خاطر نشان می شود دیدارهای روز گذشته رئیس 
جمهور منتخب  با رعایت پروتکل های بهداشتی انجام شد 
و به دلیل شرایط کرونایی، نشست های مردمی، نخبگانی و 

سایر برنامه ها، به فرصت مناسب دیگری موکول شد.  
  سفر یک روزه به قم 

رئیس جمهور منتخب که در سفری از قبل پیش بینی 
نشده در سفری یک روزه به قم رفته بود به محض ورود به 
شهر مقدس قم با حضور در حرم مطهر بانوی کرامت و عرض 
ارادت به حضرت معصومه )س( با سیدمحمد سعیدی تولیت 
این آستان مقدس و نماینده ولی فقیه در استان قم دیدار 
کرد.  سید ابراهیم رئیسی در نخستین دیدار خود با آیت ا... 
نوری همدانی دیدار و گفت و کرد. این مرجع تقلید در دیدار 
با رئیس جمهور منتخب با تبریک به رئیسی به عنوان رئیس 
سیزدهمین دولت در نظام جمهوری اسلامی ایران، بیان 
کرد: شما متواضع، مردمی و شناخته شده هستید، انتخاب 
شما از سوی مردم به خاطر این صورت گرفت که پرچم یک 
حرکت را به دست گرفته اید تا با آن عدالت و حق را حاکم 
کنید. این مرجع تقلید در ادامه با بیان اینکه امیرالمومنین 
علیه السلام به مالک اشتر می فرمایند، با مردم باشید و میان 
مردم بروید و به مشکلات آنان پی برده و آن را حل کنید، 
گفت: شما هم باید از این سخنان الهام بگیرید، با مردم 
باشید و احیای حق کنید. وی با اشاره به مشکلات مردم و 
اولویت سنجی در آن تاکید کردند و بیان کرد: امروز مردم با 
مشکلاتی همچون اقتصادی، معیشتی، بیکاری و گرانی رو 
به رو هستند، باید دولت جدید این مشکلات را درجه بندی 
کرده و معیشت مردم را اولویت قرار دهد. رئیسی همچنین 
در دیدار بعدی خود به ملاقات آیت ا... مکارم شیرازی رفت و 
با این مرجع تقلید گفت و کرد. آیت ا... مکارم شیرازی در این 

دیدار گفت:»حضرت آیت ا...العظمی مکارم شیرازی در این 
دیدار ضمن اشاره به نارضایتی اقشار مختلف مردم از وضع 
معیشتشان تاکید کردند که باید ریشه وضع موجود مورد 
توجه قرار بگیرد و اصلاح شود. اینکه تصور کنیم که امکان 
ندارد این وضع را سامان داد اشتباه است این وضع قابل تغییر 
و اصلاح است و چنان نیست که امکان نداشته باشد همانگونه 
که در موارد مشابه مواردی بود که تصور می شد که امکان 
اصلاح نیست ولی اصلاح شد.« رئیس جمهور منتخب سپس 
به دیدار آیت ا... علوی گرگانی رفت که این مرجع تقلید در 
این دیدار با اظهار خرسندی از دیدار رئیس جمهور منتخب 
اظهار داشت: شما را شخصیتی خدوم، خدمتگزار و دلسوز 
میدانم و اطمینان دارم که می توانید عملکرد موفقی داشته 
باشید. وی افزود: در عملکرد گذشته خود بت شکن بودید 
و امیدوارم همچنان ابراهیم وار در مسیر شکستن بت های 
فساد و ناکارآمدی موفق باشید. آیت ا...علوی گرگانی در 
ادامه با ابراز ناراحتی از وضعیت اقتصادی مردم، توجه به 
نیروی ارزشمند جوانان و رسیدگی به مشکلات کشاورزان و 
تولیدکنندگان را مورد تاکید قرار داد. رئیس جمهور منتخب 
در ادامه همچنین به دیدار آیت ا... سبحانی رفته و با این 
مرجع تقلید به گفت و گو پرداخت. آیت ا... سبحانی، اقدام 
رئیس جمهور منتخب در نظرخواهی از اقشار و گروه های 
مختلف را بسیار ارزشمند توصیف کرد و اظهار داشت: 
بی تردید این اقدام پسندیده و مجموع نظرات می تواند در 
رفع مشکلات موثر باشد. این مرجع تقلید در ادامه فعال 
کردن تولید داخل و رفع موانع در کنار جذب سرمایه خارجی 
را در غلبه بر مشکلات اقتصادی موثر دانست و گفت: امروز 
باید از همه ظرفیت های موجود برای اصلاح و بهبود وضعیت 

اقتصادی  مردم و تولیدکنندگان استفاده کرد. 
  اعتماد مردم آسیب دیده است 

رئیس جمهور منتخب در دیدار با آیت ا... نوری همدانی با 
قدردانی از نقش آفرینی و حضور ایشان در صحنه های مختلف 
 انقلاب به ویژه در انتخابات اخیر گفت: در ایجاد حماسه

۲8 خرداد نقش آفرینی مراجع عظام تقلید بسیار موثر بود. 
حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی با اظهار امیدواری نسبت 
به بهره مندی دولت سیزدهم از دعای خیر و رهنمودهای 
مراجع تقلید به مشکلات مردم در حوزه های مختلف از 

جمله معیشت و کسب و کار اشاره کرد و اظهار داشت: مردم 
با حضور خود وظیفه و تکلیف خطیری را بر دوش ما گذاشتند 
و مصمم هستیم به گونه ای عمل کنیم که مردم احساس 
کنند که وضعیت متفاوت شده است. رئیسی در دیدار با 
آیت ا... مکارم شیرازی با آرزوی سلامتی کامل برای ایشان، 
استفاده از رهنمودها و نظرات مراجع عظام، علما و نخبگان 
را از وظایف دولت جدید دانست و گفت: یقین دارم با حضور 
و مشارکت مردم می توانیم بر همه مشکلات فایق بیاییم. 
رئیس جمهور منتخب با بیان اینکه قبل از تشکیل دولت 
مصمم هستیم جلساتی با مراجع، علما، نخبگان و گروه های 
مختلف مردمی داشته باشیم، اظهار داشت: امروز اعتماد 
مردم به خاطر برخی اقدامات نسنجیده آسیب دیده است و 
باید این اعتماد که سرمایه اصلی کشورمان است را احیا کنیم. 
وی خاطرنشان کرد: در اولین اقدام باید ثبات را در بازار ایجاد 
کنیم به گونه ای که وضعیت آینده، هم برای تولیدکننده و 
هم برای مردم قابل پیش بینی باشد. رئیس جمهور منتخب 
در دیدار با آیت ا... سید محمدعلی علوی گرگانی با قدردانی 
از نقش آفرینی ایشان در انتخابات ۲8 خرداد، اظهار کرد: 
استفاده از رهنمودها و نظرات مراجع و صاحب نظران را در 
بهبود وضعیت موجود کشور، تاثیر گذار و مفید می دانم. وی 
نقش دولت در رفع مشکلات مردم را مهم و اثرگذار دانست و 
خاطرنشان کرد: مشکلات کشور راه حل های عملی دارد و با 
جلب اعتماد و مشارکت مردم می توان موانع را برطرف کرد. 
رئیسی تاکید کرد: امیدوارم دولت جدید بتواند اعتماد مردم 
که دچار آسیب شده را مجددا احیا و بازآفرینی کرده و گام به 
گام و  با برنامه ریزی های دقیق، در زندگی مردم گشایش و 
بهبود ایجاد کرد. رئیس جمهور منتخب همچنین در دیدار 
با آیت ا... سبحانی با قدردانی از مواضع و بیانات راهگشای 
ایشان در دعوت مردم به حضور در انتخابات، اهتمام دولت 
به استفاده از نظرات و رهنمودهای مراجع تقلید و نخبگان 
کشور را مورد اشاره قرار داد و گفت: دولت خود را در خط 
مقدم رفع مشکلات مردم و ایجاد گشایش در زندگی مردم 
می داند و تلاش می کند با جلب اعتماد مردم و استفاده از 
نظرات نخبگان در مسیر رفع مشکلات گام های موثر بردارد. 
رئیسی تصریح کرد: به رغم همه مشکلات و کاستی هایی که 
امروز در عرصه های مختلف وجود دارد به ظرفیت های کشور و 
توان جوانان و نخبگان باور دارم و تلاش خواهیم کرد وضعیت 
موجود را به نفع مردم تغییر دهیم. دکتر رئیسی با بیان اینکه 
مردم نسبت به رفع مشکلات و کاستی های موجود به دولت 
مردمی امید بسته اند، عنوان کرد: به رغم همه مشکلات و 
سختی ها، چشم انداز آینده را روشن می دانم و عمیقا باور 

دارم که اصلاح روند موجود امکانپذیر است.
ادامه در صفحه 6

تحریم ها مانع دسترسی به 
محصولات پزشکی می شود

پیرمحمد ملازهی
تحلیلگر ارشد مسائل شبه قاره  

   در انتخابات شوراها مهمانی هایی 
دادند که متناسب با پروتکل ها نبود


